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Nr 43.

Ankom till riksdagens kansli den 3 maj 1935 kl. 12 m.

Utlåtande i anledning av väckt motion om påskyndat avskrivande 
av prästerskapets till statsverket indragna tionde m. m.

I en inom andra kammaren väckt, till lagutskott hänvisad motion, nr 332, 
vilken behandlats av första lagutskottet, har herr Olsson i Ramsta m. fl. 
hemställt, att riksdagen måtte besluta, att tionde och andra fastighetsav- 
gifter, som indragits till statsverket enligt lagen den 9 december 1910 örn 
indragning till statsverket och avskrivning av prästerskapets tionde samt 
om ersättning därför, skola avskrivas i den ordning, att vad som därav 
icke den 30 april 1936 förfallit till betalning skall omedelbart avskrivas.

Beträffande de skäl, som föranlett motionärernas hemställan, får utskottet, 
i den mån redogörelse för desamma ej lämnas här nedan, hänvisa till 
motionen.

Enligt nämnda lag den 9 december 1910 skulle prästerskapet tillkom
mande tionde och andra avgifter av fast egendom indragas till statsverket 
för att därefter avskrivas. Den sålunda beslutade indragningen, som för 
varje pastorat ägt rum från och med ecklesiastikåret näst efter det, med 
vars utgång den äldre löneregleringen för prästerskapet i pastoratet upphört 
att gälla, har numera avslutats för hela riket. I samband med indragningen 
har kammarkollegiet haft att, i enlighet med givna föreskrifter, uträkna och 
fastställa värdet av vad som indragits. Statsverket har därefter varit skyldigt 
att till kyrkofonden utgiva ersättning, uppgående till summan av de fast
ställda beloppen. Denna ersättning, som successivt växt allteftersom antalet 
nyreglerade pastorat ökat, har numera slutgiltigt fixerats till 4,627,887 kronor 
örn året, vilken summa också angivits i 3 § lagen den 30 augusti 1932 örn 
kyrkofond, sådan nämnda paragraf lyder enligt lag den 23 november 1934.

De till statsverket indragna avgifterna skola enligt 5 § lagen den 9 
december 1910 avskrivas under loppet av 20 ecklesiastikår, räknade för 
varje pastorat från och med det år, då indragningen där vidtagit, i sådan 
ordning, att av förenämnda av kammarkollegiet fastställda belopp erlägges,
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under de första 10 åren 60 procent, under därpå följande 5 år 40 procent, 
och under de sista 5 åren 20 procent. Återstoden eftergives. Vad av det för 
en församling fastställda avgiftsbeloppet enligt sålunda stadgade grunder 
icke den 30 april 1944 förfallit till betalning skall omedelbart avskrivas. 
I den mån de till statsverket indragna avgifterna icke avskrivits, skola de, 
enligt 6 § i nämnda lag, av kronans uppbördsförvaltning debiteras, upp
bäras och redovisas i samband med kronouppbörden.

1910 års ecklesiastika lagstiftning tillkom efter förslag vid riksdagarna 
åren 1908, 1909 och 1910.

I proposition med förslag till prästlöneregleringsfrågans lösning, som före
lädes 1908 års riksdag, upptogs ett stadgande, att de till statsverket indragna 
tionde- och övriga fastighetsavgifterna skulle avskrivas under en tid av 30 
år. I åtskilliga motioner vid samma års riksdag yrkades, att de ifråga
varande grundskatterna skulle omedelbart avskrivas i och med utgången 
av tiden för den äldre löneregleringen i varje särskilt pastorat eller, örn detta 
icke ansåges kunna ske, att avskrivningstiden åtminstone väsentligen för
kortades. Motionerna understöddes såtillvida av det för prästlönereglerings- 
frågan tillsatta särskilda utskottet att utskottet förordade en förkortning av 
avskrivningstiden till tjugo år. Till stöd för utskottets förslag åberopades 
huvudsakligen, å ena sidan, vikten av att den ifrågavarande föråldrade skatte- 
formen snarast möjligt avlägsnades ur skattesystemet och, å den andra, att 
betydelsen för budgeten av den tillökning i utgifter, som komme att för
anledas av prästtiondens successiva efterskänkande, syntes hava blivit i 
någon mån överskattad. Lagstiftningsfrågan förföll vid denna riksdag.

Vid 1909 års riksdag avlämnad proposition anslöt sig till utskottets 
nämnda förslag, varvid föredragande departementschefen särskilt framhöll, 
det anledning ej syntes föreligga till tvivel örn statens förmåga att i en 
jämförelsevis avlägsen framtid bära de utgifter, som stöde i samband med 
prästtiondens successiva eftergivande, även om denna reform skulle något 
påskyndas. I en motion vid sistnämnda års riksdag fullföljdes yrkandet å 
en omedelbar avskrivning av tiondeavgifterna, så snart då gällande löne
regleringar för de särskilda pastoraten förfallit. Det särskilda utskottet 
erkände, att genom ett bifall till motionen den eftersträvade likställigheten 
i avseende å jordbeskattningen uppenbarligen skulle i hög grad främjas 
och att dessutom besväret med uppbörd och redovisning av de efter indrag
ningen till avskrivning successivt förfallande tiondeavgifterna skulle kunna 
undvikas. Med hänsyn till statens finanser ansåg sig utskottet dock nöd
sakat vägra samma motion sitt understöd men tillfogade, att utskottet an- 
såge den möjligheten ingalunda vara utesluten, det förhållandena i en må
hända nära liggande framtid kunde hava så utvecklat sig, att ett förkor
tande av avskrivningsperioden då icke skulle möta större svårigheter ur 
finansiell synpunkt. Lagstiftningsfrågan förföll jämväl vid denna riksdag.
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Även vid 1910 års riksdag, då proposition om indragning av tionden bi
fölls av riksdagen, framfördes i en motion yrkande örn omedelbar avskriv
ning av tiondeavgifterna. Jämväl det särskilda utskottet vid denna riksdag 
avstyrkte motionen men yttrade i anslutning till utskottets anförande vid den 
föregående riksdagen, att örn förhållandena framdeles skulle så utveckla sig, 
att ett förkortande av avskrivningstiden kunde ske utan större svårighet ur 
finansiell synpunkt, riksdagen då syntes vara oförhindrad att därom besluta.

1927 års prästlöneregleringssakkunniga anföra i sitt den 31 december 1929 
avgivna betänkande bland annat:

På sätt framgår av frågans behandling vid riksdagarna 1908, 1909 och 
1910, har planen för prästtiondens avskrivning varit ett spörsmål av över
vägande statsfinansiell natur. Den större eller mindre hastighet, varmed 
avskrivningen genomfördes, kunde i själva verket icke bliva annat än en 
lämplighets fråga. Fördelen för innehavarna av de tiondeskyldiga fastighe
terna av en nedsättning och slutligen ett fullständigt utplånande av de före
varande gamla skatterna kunde nämligen icke vinnas med mindre än att 
samhällets övriga medlemmar påtoge sig en ökad skattebörda. Och för 
intresseavvägningen härutinnan funnes givetvis inga objektiva normer.

De skäl, som vid frågans behandling vid riksdagarna åren 1908, 1909 
och 1910 anfördes för en tidigare avveckling av den ifrågavarande föråld
rade skatteformen än som med den nu gällande lagstiftningen blev fallet, 
torde icke hava förlorat sin giltighet. Det lärer i själva verket kunna sägas, 
att dessa skäl korame att vinna i styrka, örn man nu, i enlighet med vad 
de sakkunniga föreslå, skrider till en förnyad omläggning av beskattningen 
för prästlönernas finansiering. Det kan med visst fog sägas vara ett irra
tionellt förhållande, örn herörda avskrivning skulle komma att pågå även 
sedan en förnyad lagstiftning på ifrågavarande område trätt i tillämpning. 
Vad den ifrågasatta tidigare avskrivningen ur statsfinansiell synpunkt be
tyder framgår därav, att, därest tiden för den slutliga avskrivningen för
kortades sålunda, att de avgifter, som icke förfallit till betalning den 1 ja
nuari 1935, skulle eftergivas, detta skulle för statsverket betyda en inkomst
minskning av tillhopa cirka 5 millioner kronor, fördelat på nio år.

De sakkunniga framlade ett förslag till anordning, varigenom en förkort
ning av avskrivningstiden skulle kunna åvägabringas, utan att denna åt
gärd skulle behöva medföra någon uppoffring från statsverkets sida. För
slaget innebar, att statsverket skulle av kyrkofondens kapitalbehållning er
hålla full ersättning för den inkomstminskning, som åtgärden skulle komma 
att medföra för statsverkets del.

Flertalet av de myndigheter, som hördes över detta förslag, avstyrkte 
detsamma såvitt fråga var om avskrivningens finansierande genom kyrko
fondens medel.

1931 års prästlöneregleringssakkunniga ha i sitt den 15 oktober 1931 av
givna betänkande anfört:

Ehuru do sakkunniga anse det synnerligen önskvärt, att tiondeavgifterna 
snarast möjligt bringas att upphöra, anse de dock, att kyrkofondens medel 
både på grund av sin rättsliga natur och, enär de erfordras för att kyrko
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fonden skall kunna fylla sina uppgifter enligt de sakkunnigas förslag, icke 
böra anlitas för ifrågavarande ändamål.

I propositionen nr 187 till 1932 års riksdag med förslag till ecklesiastik 
boställsordning m. m. anförde föredragande departementschefen rörande före
varande spörsmål, bland annat:

Jag saknar all anledning att motsätta mig förslaget örn påskyndat av
skrivande av den indragna prästtionden. Önskemålet härom är naturligt 
och förtjänt av allt tillmötesgående, som kan komma det till del. — —

Det enda riktiga är, enligt min mening, att den förlust, som den påskyn
dade avskrivningen medför, bäres av statsverket. Endast genom ett dylikt 
förfarande handlar man i överensstämmelse med vad som uttalades i sam
manhang med tillkomsten av den nuvarande lagstiftningen.

Det torde emellertid icke ankomma på mig att framlägga förslag i ämnet, 
utan det torde närmast tillhöra chefen för finansdepartementet att bedöma, 
när det statsfinansiella läget tillåter avskrivningen, och att då framlägga 
förslag därom. Med den syn jag har på denna fråga äger densamma näm
ligen intet som helst sammanhang med prästlönelagstiftningen utan är en 
rent statdg skattefråga.

Propositionen innehöll sålunda intet förslag örn påskyndad tiondeavskriv
ning.

Det sammansatta andra lag- och jordbruksutskott, som behandlade nämnda 
proposition, yttrade i sitt utlåtande nr 8 i förevarande fråga:

Samtidigt som indragningen av prästtionden äger rum i ett pastorat in
träder därstädes skyldighet att erlägga församlingsavgifter till prästerskapets 
avlöning enligt 19r0 års prästlöneregleringslag. Under de tjugu år avskriv
ningen fortgår äro fastighetsägarna i pastoratet alltså skyldiga att betala 
såväl tionde som församlingsavgifter. Denna dubbla börda är betungande 
för fastighetsägarna, och önskvärt vore, att den kunde lättas. Även örn 
utskottet icke förbiser, att en avskrivning före den ursprungligen avsedda 
tiden skulle medföra en icke obetydlig inkomstminskning för statsverket, 
anser, utskottet dock, att frågan bör upptagas till behandling, så fort om
ständigheterna medgiva det. Utskottet föreslår därför, att riksdagen måtte 
i skrivelse till Kungl. Maj:t anhålla örn förslag i ämnet.

I enlighet med utskottets hemställan anhöll riksdagen i skrivelse till 
Kungl. Maj:t den 11 juni 1982, nr 361, bland annat, att Kungl. Maj:t 
måtte, så snart förhållandena det medgiva, för riksdagen framlägga förslag 
om påskyndat avskrivande av prästerskapets till statsverket indragna tionde.

Efter remiss ha kammarkollegiet och statskontoret den 21 mars 1934 av
givit underdånigt utlåtande i anledning av riksdagens berörda hemställan. 
I utlåtandet, vid vilket fogats infordrade yttranden från Överståthållaräm
betet och länsstyrelserna, erinra ämbetsverken till en början örn att präster
skapets till statsverket indragna tionde i riksstaten redovisas under egent
liga statsinkomster bland skatter å särskild inkomsttitel. Vidare uppgiva 
ämbetsverken att med nu gällande bestämmelser örn indragning till stats
verket och avskrivning av ifrågavarande avgifter kunna i fortsättningen
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ungefärligen följande belopp beräknas inflyta å denna inkomsttitel, näm
ligen :

under budgetåret 1935/1936 ............ 1,241,600 kronor
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» » 1936/1937 . . . . . . 1,048,300 »
» » 1937/1938 . . . . . . 844,300 »

» 1938/1939 . . . . . . 654,700 »
» » 1939/1940 . . . . . . 499,800 »
» » 1940/1941 . . . . . 353,500 »
» » 1941/1942 . . . . . . 225,800 »
» » 1942/1943 . . . . . . 139,600 »
» » 1943/1944 . . . 82,400 »

För egen del anföra ämbetsverken följande:
I likhet med 1927 års prästlöneregleringssakkunniga hålla ämbetsverken 

före att ett blivande beslut örn avskrivning av tiondeavgifterna bör omfatta 
samtliga vid en viss tidpunkt utestående, ej till betalning förfallna avgifter. 
Tillräckliga skäl att verkställa avskrivningen i olika omgångar på sådant 
sätt, att i varje omgång efterskänkes allenast viss större eller mindre del 
av kvarstående avgifter, synas icke föreligga. Ämbetsverken anse för den 
skull, att avskrivningen icke bör vidtagas, förrän det statsfinansiella läget 
är sådant, att budgeten finnes kunna bära förlusten av ifrågavarande in
komst i dess helhet.

Uppenbarligen blir förevarande avskrivningsfråga härnäst aktuell, då det 
gäller att uppgöra förslag till riksstat för budgetåret 1935/1936. Med hän
syn till då föreliggande statsfinansiella läge lärer böra tagas under övervä
gande, huruvida förutsättningar äro för handen att för riksdagen framlägga 
förslag i ämnet.

Kungl. Majit har i den till innevarande års riksdag avlåtna propositionen 
nr 1 angående statsverkets tillstånd och behov för budgetåret 1935/1936 — 
efter förslag av riksräkenskapsverket, som utgått från att det statsfinansiella 
läget för närvarande icke medger avskrivning av hondén — i inkomsttabel
len uppfört förevarande inkomsttitel med ett avjämnat belopp av 1,240,000 
kronor.

I förevarande motion anföres bland annat:
Man måste anse det vara ganska irrationellt att bibehålla prästtionden, 

en skatteforin som väl får anses föråldrad eftersom den delvis kan härledas 
från tidig medeltid. Skatten belastar företrädesvis jordbrukets fastigheter, 
som dessutom ha att med övriga beskattningsföremål repartisera vid täc
kandet av pastoratens utgifter för prästlöneväsendet. Dessa utgifter kännas 
under nuvarande nödtid för jordbruket särskilt tyngande. — Från och med 
år 1936 kan det märkliga förhållandet påvisas, att fastighetsägarna i ett 
stort antal pastorat äro helt befriade från tiondeavgifter, under det att deras 
gelikar i övriga delar av riket ännu i många år måste gälda sin tionde
penning. Från denna synpunkt förefaller det synnerligen önskvärt, att 
hondén kunde helt avskrivas från och med början av år 1936. — Till stöd 
för kravet på en snabbare avskrivning av tionden kan slutligen åberopas, 
att arbetet med dess debitering är besvärligt och ofta icke står i rimlig 
proportion till de inflytande skattebeloppen.
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Utskottet.
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Såsom utskottets redogörelse visar har riksdagen år 1932 hemställt, att 
Kungl. Majit måtte, så snart förhållandena det medgiva, för riksdagen fram
lägga förslag örn påskyndat avskrivande av tionden. Anledningen till att 
så ännu ej skett är uppenbarligen att det statsfinansiella läget icke ansetts 
medgiva att staten avstår från förevarande inkomst. Utskottet finner sig 
icke kunna tillstyrka att, på sätt i motionen föreslås, återstående tiondeav
gifter avskrivas den 30 april 1936.

Utskottet får alltså hemställa,
att förevarande motion icke måtte till någon riksdagens 

åtgärd föranleda.
Stockholm den 3 maj 1935.

På första lagutskottets vägnar:
A. ÅKERMAN.

Vid detta ärendes behandling ha närvarit:
från första kammaren: herrar Åkerman, Anderson i Hägelåkra, Klefbeck, Svenson i 

Eskhult, Norling, Wijkström och von Miihlenfels;
från andra kammaren: herrar Lindqvist, Nilsson i Antnäs, Ryberg* och Wallerius, fru 

Östlund samt herrar Olsson i Rimforsa, Berg och Johnsson i Kalmar*.

*) Ej närvarande vid utlåtandets justering.

Stockholm 1935, Ivar Hagströms Boktryckeri A. B.
351262


